
 منصوري: در توسعه صنعت خودرو
 بايد تجديد نظر كرد

عض�و كميس�يون صناي�ع و مع�ادن ب�ا بي�ان اينك�ه خ�ودرو 
لوك�س ب�ر مبن�اي حج�م موت�ور تعيي�ن مي ش�ود، گف�ت: 
خودروه�اي لوك�س واردات�ي ب�ا مص�رف س�وخت ب�الا و 
اس�تفاده از ياران�ه س�وخت ب�ه م�ردم ض�رر مي رس�انند. 
محمدرضا منص��وري در گفت وگو با خانه مل��ت، در خصوص تعريف 
خودرو لوكس براي واردات به كش��ور، گفت: خودرو خارجي در ايران 
بالاترين قيمت را دارد، با توجه به چهار برابر شدن قيمت ارز در كشور 

تعرفه هاي واردات خودرو كاهش پيدا كرده است. 
وي با بيان اينكه افرادي كه در كشور خودرو لوكس استفاده مي كنند 
چندين برابر قيمت جهاني آن  را پرداخت كرده اند، اظهار داش��ت: 
تعرفه واردات خودرو لوكس در كشور هزينه مي شود، اگر كسي مايل 
است از خودرو لوكس استفاده كند هيچ مشكلي وجود ندارد، هزينه 
اضافه خريد خودرو لوكس در كش��ور هزينه مي شود اما هزينه هاي 
محيط زيستي ناشي از مصرف سوخت خودروهاي داخلي و خارجي 
و عدم توسعه حمل و نقل بخش عمومي هزينه هاي زيادي را به ملت 
تحميل كرده است و بايد براي صنعت خودرو فكري كرد زيرا توسعه 
اين بخش عملًا به توسعه مصرف سوخت و ساير هزينه هاي محيط 
زيس��تي مي انجامد كه بايد توسعه به س��مت حمل و نقل عمومي، 
توقف و حتي كاهش قيمت خودور و رشد كيفيت و بهره وري خودرو 

انجام گيرد.
وي با اش��اره به اينكه تعريف دريافت تعرفه واردات خودرو لوكس در 
كش��ور را بر مبناي حجم موتور تعيين مي كنند، گفت: واردات خودرو 
لوكس با مصرف سوخت بالا به كشور آس��يب مي رساند و از حق همه 
مردم استفاده مي كند، خوب زندگي كردن هيچ اشكالي ندارد اما هزينه 
آن بايد پرداخت شود. بخشي از بالا بودن تعرفه واردات خودرو به علت 

عملكرد ضعيف توليد كنندگان داخلي خودرو است. 

 مقاومت رانت خواران اطلاعاتي
 مقابل دولت الكترونيك 

عضو كميس�يون ش�وراها و امور داخل�ي مجلس، گف�ت: برخي 
از دس�تگاه هاي دولت�ي در براب�ر شفاف س�ازي از طري�ق دولت 
الكتروني�ك به ش�دت مقاوم�ت مي كنند ك�ه اين امر نش�ان از 
س�ود و انتفاع رانت هاي اطلاعاتي در كش�ور و بخش دولت دارد. 
علي اصغر يوس��ف نژاد در گفت وگو با خانه ملت، گفت: در برنامه پنجم 
و شش��م توس��عه تأكيد فراواني بر اجراي دولت الكترونيك ش��ده كه 
براي عملياتي كردن آن در درجه نخس��ت بايد زيرساخت ها و توان و 
ظرفيت دولت براي اجرا آماده شود و از همه مهم تر اراده دستگاه هاي 
مرتبط و مجموعه هاي تخصصي و حرفه اي در دولت براي اجراي دولت 
الكترونيك اس��ت. وي، افزود: دولت الكترونيك نياز اساسي سيستم 
اداري كشور است كه شفاف س��ازي و بهره وري در سيس��تم اداري را 
افزايش مي دهد و دولت الكترونيك مي تواند پاسخگو و تسهيل كننده 
بسياري از قوانين و مقررات تدوين ش��ده و تأثيرگذاري آن در اقتصاد 

كشور باشد. 
  توسعه ش�بكه  ملي ارتباطات زيرس�اخت گسترش دولت 

الكترونيك است 
يوس��ف نژاد ادامه داد: دولت و مجلس بايد با ايج��اد هماهنگي زمينه 
اجراي دولت الكترونيك را فراهم كنند و قوانين متناسب با اجراي آن 
تنظيم شود تا مسئولان در برابر مردم نظارت پذير و پاسخگو باشند. وي 
با بيان اينكه توسعه ش��بكه  ملي ارتباطات زيرساخت گسترش دولت 
الكترونيك است، يادآور شد: اهميت ش��بكه ملي اطلاعات كشور در 
تحقق زيرس��اخت براي ايجاد دولت جامع الكترونيكي با رعايت كليه 
ملاحظات است كه اين ملاحظات اعم از كيفيت و سرعت سرويس دهي، 
حفظ امنيت و محرمانه بودن اطلاعات كاربران و همچنين بسترسازي 
ارائه سرويس هاي نوين و جديد ضروري است، البته مقاومت دستگاه ها 
درمقابل تغييراتي كه با اين شيوه به وجود مي آيد، مي تواند اثرات منفي 
در اجراي دولت الكترونيك داشته باشد. يوسف نژاد افزود: با گسترش 
شبكه ملي ارتباطات تمامي اطلاعات بخش دولتي و خصوصي بايد در 

بستر الكترونيكي ارائه شوند. 

مديرعامل آبفاي استان تهران:

مانند سال ۹۳ افت برنامه اي فشار آب نداريم
مديرعامل شركت آب و فاضلاب اس�تان تهران با بيان اينكه افت 
فشار آب جزو برنامه هاي اين شركت نيست گفت: اگر چه افت فشار 
آب همانند س�ال ۹۳ در دستور كار نيست اما مش�تركان تهراني 
توجه داشته باشند كه صرفه جويي ۱۰ درصدي را بايد جدي بگيرند. 
محمد پ��رورش در گفت و گو با ف��ارس افزود: اعمال افت فش��ار آب 
همانند س��ال 93 در دس��تور كار نيست اما مش��تركان تهراني بايد 
صرفه جويي 5 تا 10 درصدي را جدي بگيرند تا مش��كلي در تأمين 

آب نداشته باشيم. 
وي با تأكيد بر اينكه افزايش مصرف و عدم صرفه جويي از سوي مردم 
باعث خواهد شد برخي نقاط با افت فشار مواجه شوند، افزود: تابستان 
امس��ال به هيچ عنوان كمبود آب نداريم و تلاش ما اين است كه تمام 
نيازهاي استان تهران را تأمين كنيم اما به هر حال طبق پيش بيني هاي 
انجام شده بايد شبكه آب را پايدار نگه داريم.   پرورش تصريح كرد: در 
حال حاضر نياز به ايجاد ظرفيت جديد براي تأمين آب تهران نيست، 
چراكه ظرفيت سرانه آب تهران 320 ليتر است و ظرفيت پمپاژ آب كم 
نيست، پس اگر مصرف آب شهروندان تهراني به شكل عجيب و غريب 
افزايش يابد هر چند ظرفيت شبكه بالاس��ت اما افت فشار منطقي به 

شكلي كه قطع آب نداشته باشيم اعمال مي شود. 
 مديرعامل ش��ركت آب و فاضلاب اس��تان تهران در خصوص ميزان 
هدررفت آب گفت: متأس��فانه هدررفت آب در ش��بكه آب تهران 25 
درصد اعلام مي ش��ود در حالي ك��ه 11 درصد آن آب ب��دون درآمد و 
ناشي از خطاي اندازه گيري در كنتورهاست.  وي افزود: ما نمي توانيم 
حقوقمان را بگيريم يا بخش��ي از آن به صورت برداش��ت غيرقانوني و 
غير مجاز اس��ت كه از طريق دادگاه با اين موض��وع برخورد مي كنيم.  
پرورش افزود: 3 درصد ديگر نيز براي شستشو در تصفيه خانه ها و تأمين 

آب آتش نشاني و شستشوي تأسيسات صرف مي شود.  
پرورش تصريح كرد: 11 درصد ديگر جزو هدر رفت اصلي آب تهران 
اس��ت و بايد براي از بين بردن آن برنامه ري��زي كنيم، اين در حالي 
اس��ت كه خطوط لوله آب تهران از جنس چدن اس��ت كه عمر آنها 
به 100 تا 150 سال مي رسد و اصلاح آن 3 تا 4 برابر هزينه خواهد 
داش��ت كه بايد به خاطر حفاري ها و س��ختي كار از لوله هاي چدن 

استفاده كنيم. 

وزارت جهاد در  يكي از اس�تان ها مدعي شده 
اطلاعات ارائه مجوز تغيي�ر كاربري زمين هاي 
روستايي محرمانه است، در اين بين از آنجايي 
كه وظيفه حفظ و حراست از اراضي به مقامات 
استاني سپرده ش�ده اس�ت اين اظهارنظر در 
صورت صح�ت مي تواند يك زن�گ خطر براي 
اراضي كشور محسوب شده و به مثابه اصلاحات 
چراغ خاموش ارضي در كشور به شمار مي آيد. 
به گزارش جوان، از زماني كه كار حفاظت از اراضي 
كشور به مقامات محلي و اس��تاني دولتي واگذار 
شده شاهد تداوم زمين خواري و تغيير كاربري هاي 
قانوني و غير قانوني اراضي كشاورزي و روستايي و 
منابع طبيعي و دولتي بوده ايم، اين در حالي است 
كه اين عرص��ه گويا به محلي جه��ت تأمين مالي 
دولتي ها و برخي از جريان ها تبديل ش��ده است. 
در اين بي��ن اگر روند فوق متوقف نش��ود نتايجي 
همچون اصلاح��ات ارضي براي اقتص��اد ايران به 
همراه خواهد داشت كه تهديدي براي اقتصاد به 

شمار مي رود. 
  ثروتي به نام محيط زيست

تقريباً حدود يك قرن اس��ت كه اقتصاد دان ها به 
ارزش بي نظي��ر ثروت��ي چون محيط زيس��ت پي 
برده اند و محيط زيس��ت را فداي اقتصاد و رشد و 
توسعه نمي كنند و حتي در حساب هاي ملي شان 
هزينه هاي محيط زيستي را هم محساسبه مي كنند 
زيرا متوجه شده اند رشد و توس��عه اقتصادي كه 
بخواهد از محل آس��يب به محيط زيس��ت باشد 
فايده اي نداش��ته و در آينده هزينه هاي غير قابل 

جبراني را به مردم و كشور تحميل مي كند. 
   رشد به بهاي تخريب محيط زيست؟

متأس��فانه در اقتصاد ايران گويا ع��ده اي به دليل 
انتفاع شخصي و گروهي به دنبال رشد اقتصادي از 
محل تخريب محيط زيست  و ايجاد ارزش افزوده 
كاذب هس��تند اين در حالي اس��ت كه انتفاع اين 
نوع رش��د برخي از صنايع كه صاحبان آنها عمدتاً 
بخش خصوصي نزديك به دولت ها هس��تند جز 
كارگري براي مردم عايدي ندارن��د و هزينه هاي 
محيط زيستي اينگونه رشد و توسعه را 80ميليون 
ايراني بايد پرداخت كنند زيرا س��لامت عمومي و 

امنيت غذايي ايران به خطر مي افتد. 

متأس��فانه آمار دقيق، جزئي و متقني در رابطه با 
اراضي كشور وجود ندارد و مبهم بودن عملكرد اين 
حوزه باعث شده است زمين خواري و تغيير كاربري 
زمين هاي ش��هری و روستايی به ش��كل قانوني 
و غير قانون��ي به ي��ك تجارت بين س��رمايه داران 
تبديل شود، اما تغيير ش��ديد و پيوسته ظاهر 31 
استان كش��ور به خوبي مؤيد اين مطلب است كه 
حفظ و حراست از اراضي كشور با مشكل اساسي 

روبه رو است. 
  حفظ كاربری به اندازه حفظ تماميت ارضی 

اهميت دارد
هر قدر تماميت ارضي يك كشور در دنياي امروز 
اهميت دارد، حفظ محيط زيست و كاربري اراضي 
شهري و روستايي )باغات و زمين هاي كشاورزي( 
منابع مل��ي و طبيعي نيز حائز اهميت اس��ت زيرا 
تغيير و تعديل قانوني و غير قانوني اين كاربري ها و 
مالكيت ها مي تواند يك زنگ خطر جدي حتي در 
حوزه امنيتي به شمار بيايد كه فعاليت شبانه روزي 
برخي از بانك ها و صاحبان سرمايه  در اين بخش ها 

سؤالات فراواني را در ذهن ايجاد می كند. 
  لزوم محاسبه هزينه هاي زيست محيطي 

در درآمد ملي
پايداري پيش��رفت، رش��د و توس��عه اقتصادي و 
همچنين احترام به حقوق مردم يك كشور ايجاب 
مي كند كه محيط زيس��ت را فداي توليد ناخالص 
داخلي كرد. بدين ترتيب انتظار مي رود زين پس در 
حساب هاي ملي ايران هزينه هاي محيط زيستي نيز 
محاسبه شود و در كليه فرايندهاي مربوط به توليد 
اعم از ارائه مجوز تا اجرا و بهره برداري از پروژه هاي 

عمراني موضوع محيط زيست لحاظ شود. 
   تش�ويق به توس�عه و حقه ای ك�ه در كار 

است
امروزه در اروپا و كشورهايي چون امريكا، چين و... 
تلاش مي كنند تا كشورهاي توس��عه نيافته را به 
توليد محصولاتي ترغيب كنند كه اين محصولات 
صدمات محيط زيستي قابل ملاحظه اي به همراه 
دارد حتي براي توسعه اين صنايع وام هاي بالايي 
هم به كشورها اعطا مي كنند كه اگر كمي ريزبينانه 
نگاه كنيم مي بينيم كه كش��ورهاي توسعه يافته 
برخ��ي از صنايع را براي توس��عه خام فروش��ي و 

استخراج و اكتشاف محصولات ترغيب و تشويق 
مي كنند و به شكل تضمين ش��ده از طريق لابي 
با بخ��ش خصوص��ي حت��ي محصولات خ��ام را 
خريد تضميني و پيش خري��د نيز مي كنند كه در 
گزارش هاي آتي به اين صنايع و كارخانجاتی كه 
راهبريش��ان از طريق اعضاي اتاق ه��اي بازرگاني 
انجام مي گيرد، اش��اره جزئي خواهيم داش��ت و 
اينگونه مشخص مي شود كه چرا اتاق هاي بازرگاني 
در كش��ور مملو از تجار صادركننده م��واد خام و 
وارد كننده محص��ولات مصرفي غير ضروري براي 

اقتصاد است. 
   دادستان تهران: زمين خواران مجرمي را 

مي شناسم كه آزادانه زندگي مي كنند
دادستان تهران گفت: مردم از ش��عارهايي كه با 
عناوين »زمين خواران را دنب��ال مي كنيم« و »با 
زمين خواران مبارزه مي كنيم«، خس��ته شده اند 
و به دنبال عملكرد اجراي دس��تگاه قضا هستند. 
زمين خواري، جرم پيچيده اي است كه دست هاي 
زيادي در عقبه آن ديده مي شود و بايد اين دست 
را قطع كرد.  عباس جعف��ري دولت آبادي گفت: 
س��ازمان هاي دولتي بايد در واگ��ذاري مجوزها 
دقت كنند تا زمين ها و مس��تغلات به نام مردم و 
كام زمين خواران رها نشود. متأسفانه بارها ديده 
ش��ده كه زمين خواران قرارداد و كاربري باغ ها و 
زمين هاي كش��اورزي را يك شبه به ساختمان و 
صنعت و بنا تبديل كرده اند و آب از آب هم تكان 

نخورده است. 
دادس��تان عمومي و انق��لاب تهران، با اش��اره به 
اينكه هنوز زمين خواران باور ندارند كه دس��تان 
عدالت يقه آنها را مي گيرد، گف��ت: زمين خواران 
آن قدر با تجربه و با نفوذ ش��ده اند كه با استفاده از 
قوانيني اعم از ماده 18 و عفو و بخشش و همچنين 
ديدن اين و آن، كارشان را به سرانجام مي رسانند. 
اضافه بر اينكه بنده خودم شخصاً زمين خواراني را 
مي شناس��م كه با وجود عينيت جرم هنوز آزادانه 

زندگي مي كنند. 
وي صدور اسناد جعلي هويتي و ملكي و استفاده 
از رانت هاي اطلاعاتي و ارتباطي در دستگاه هاي 
اجراي��ي را از مهم ترين ش��يوه هاي زمين خواري 
عنوان كرد و از قضات خواست با همه قوا وارد مبارزه 

با زمين خواري شوند و هيچ گونه ترسي به دل راه 
ندهند و افزود: سازمان ها و قضاتي كه مي خواهند 
وارد اين مبارزه شوند بايد ابتدا خود آلوده نبوده و 
به دنبال زمين و ويلا نباشند و خصلت شجاعت و 
پاكدامني در وجودشان باشد، چراكه زمين خواران 
ابتدا دستان ناپاك قضات و مسئولان را براي مخفي 

ماندن از چشم قانون قطع مي كنند. 
وي با بيان اينكه زمين خواران آدم هاي ترس��ويي 
هستند گفت: لازم و ضروري اس��ت دادسراها از 
اطلاعات مردمي بيشتر استفاده كنند چراكه مردم 
به جهت همسايه بودن با زمين خواران اطلاعات 

ظريفي از آنها در دست دارند. 
دولت آبادي به تمام دس��تگاه ها و س��ازمان هاي 
دولتي گوش��زد كرد كه حق ش��انه خالي كردن 
از زير بار مب��ارزه با زمين خ��واري را ندارند و اگر 
زميني را بدون سند و قرارداد يا بدون حصار قانوني 
واگذار كنند بايد پاس��خگو و در انتظار رسيدگي 

قانون باشند. 
 رئيس سازمان بازرسي كل كش��ور با بيان اينكه 
البرز به دليل نزديكي به پايتخت محل امني براي 
يقه سفيدان اس��ت، گفت: برخي از جرائم صورت 
گرفته در اس��تان الب��رز چندين براب��ر ميانگين 
جرائم كشوري است كه يكي از مفاسد مربوط به 
زمين خواري ها مي باشد.  رئيس سازمان بازرسي 
كل كشور 23 ارديبهشت 139۶ با بيان اينكه مردم 
از يك مدير اسلامي انتظار خلاف كردن، اختلاس و 
رشوه گرفتن ندارند، گفت: دست درازي هايي كه به 
املاك استان البرز شده بسيار زياد است و دستي را 

كه نتوانيم اصلاح كنيم قطع خواهيم كرد. 
زمين خواري پديده شوم و رو به گسترشي است 
كه در 10سال اخير رشد قابل ملاحظه اي داشته 
اس��ت. اين معضل در س��ال هاي اخي��ر از چنان 
رش��د خيره كننده اي برخ��وردار بوده اس��ت كه 
هم اكنون در صدر جرائم بزرگ و مفس��ده آفرين 
اقتصادي ق��رار گرفته اس��ت.  زمين خواري هاي 
هكتاري در بخش منابع مل��ي و طبيعي و باغات 
و زمين هاي كشاورزي روستايي و شهري گردش 
مالي چندده هزار ميلياردي را در سال رقم مي زند 
به طوري كه كارشناسان اقتصادي وجود سودهاي 
باد آورده سرش��ار زمين خواري را علت پا نگرفتن 
توليد و فعاليت هاي رسمي اقتصاد ايران معرفي 
مي كنند و براين باورند كه در حوزه زمين خواري 
با باندهاي پرنفوذ و قدرتمندي روبه رو هستيم كه 
در دستگاه هاي اجرايي كشور هم نفوذ كرده اند و از 
طريق ابزارهاي رشوه، ارعاب و... روز به روز بر دامنه 

نفوذ خود مي افزايند. 
تجربي��ات بين الملل��ي در رابط��ه ب��ا مب��ارزه با 
زمين خواري مؤيد اين مطلب است كه تا برقراري 
طرح هايي چون كاداس��تر و تهيه انواع نقشه هاي 
زميني و هواي��ي از اراضي اي��ران و تعيين تكليف 
اس��ناد رس��مي زمين هاي ملي، دولتي، تعاوني، 
خصوص��ي، ش��به خصوصي و عموم��ي در بخش 
منابع طبيعي، جنگل ها، محيط زيس��ت، شهري، 
روستايي )باغات و كش��اورزي ( و... عموم مردم از 
طريق ارائه گزارش هاي متني، تصويري و صوتي 
به مقامات قضاي��ي و دادگاه ها در نقش محافظان 

زمين ظاهر مي شوند. 
   دولت از تعرضات به اراضی گزارش دهد

در پايان از دولت يازده��م و وزارتخانه هايي چون 
اقتصاد، راه و شهرسازي، جهاد كشاورزي، سازمان 
حفاظت محيط زيست، استاندارد و مقامات جهاد 
31 استان كشور درخواست مي شود به طور شفاف 
وضعيت تغيير كاربري ها و تعرضات صورت گرفته 
به اراضي ملي، دولتي، طبيعي، شهري و روستايي 

را به مردم گزارش كنند. 

در حالي ك�ه وزير راه و شهرس�ازي و مقامات 
دولت�ي مانور خب�ري فوق الع�اده روي خريد 
هواپيم�ا خارج�ي داده ان�د رئيس س�ازمان 
هواپيمايي كش�وري در كم�ال تعجب گفت: 
هم�ه هواپيماهاي�ي ك�ه ق�رار اس�ت وارد 
كش�ور ش�وند، مش�كل تأمين مال�ي دارند، 
بدين ترتي�ب باي�د ديد ني�ت از اي�ن اظهار 
نظر چيس�ت و آيا اين مقام دولت�ي به دنبال 
تحت فش�ار ق�راردان بانك مرك�زي و بخش 
مالي دولت براي اخذ اعتبارات اس�ت ياخير.

به گزارش »جوان«، به نقل از پايگاه خبري وزارت 
راه و شهرس��ازي ، علي عابدزاده در پاسخ به اين 
پرس��ش كه ديگر هواپيم��اي ATR چه زماني 
قرار است به ناوگان هما افزوده شود؟ گفت: هنوز 
زم��ان ورود ATRهاي پنجم و شش��م ايران اير 
مشخص نيست؛ همه هواپيماهايي كه قرار است 
وارد كشور شوند، مشكل تأمين مالي دارند و پس 
از آنكه تأمين مالي انجام ش��د، هم بوئينگ، هم 
ايرباس و هم  ATR آمادگي دارند هواپيماها را به 

ايران تحويل دهند. 
عابدزاده گفت: قرار اس��ت تا پايان امس��ال  پنج 
فروند ATR ديگر به هما تحويل داده شود و اين 
جزو تعهدات اين كمپاني هواپيماس��از فرانسوي 
� ايتاليايي اس��ت. اما ما هم بايد به تعهداتمان در 

خصوص تأمين مالي آنها عمل كنيم. 
وي در خصوص موافقت ايران با انجام پروازهاي 

قطري از آس��مان كش��ورمان بيان ك��رد: همه 
فرآينده��اي بين الملل��ي هواپيماي��ي تجاري و 
غير نظامي در دنيا از طريق سازمان ايكائو وابسته 
با س��ازمان ملل متحد پيگيري و اجرا مي ش��ود، 
ايران هم عضو اين س��ازمان جهاني اس��ت كه با 
توجه به مشكلاتي كه براي مردم قطر ايجاد شده، 
ايكائو از ما درخواست كرد با كشور قطر همكاري 
كنيم كه موافقت ش��د؛  در حال حاضر نيز حدود 
17 درصد عبور پروازهاي قطري از آسمان ايران 

افزايش يافته است. 
  فوربس: جدال ايران با وزارت خزانه داري 

امريكا براي خريد هواپيما
يك نشريه امريكايي نوشت: با وجود سفارش هاي 
كلان ايران در خريد هواپيماي هاي مس��افربري 
جدال اين كش��ور با دفت��ر كنت��رل دارايي هاي 
خارجي وزارت خزان��ه داري امريكاس��ت تا اين 

هواپيماها وارد ايران شوند. 
به گزارش ف��ارس، نش��ريه امريكايي »فوربس« 

در يادداش��تي به نوس��ازي ناوگان هوايي ايران 
اشاره كرد و نوش��ت: در مدت 18 ماه بعد از آنكه 
تحريم هاي اساسي بين المللي عليه ايران برداشته 
شدند، خطوط هوايي ايران سفارش بيش از 300 
فروند هواپيما داده اند و 50 سفارش ديگر همچنان 

وجود خواهد داشت. 
در يادداشت فوربس آمده است: اين تعداد سفارش 
هواپيما دو برابر تمام پروازهاي هواپيمايي هر 17 

شركت هواپيمايي كنوني در ايران است. 
نويس��نده فوربس ادام��ه داد: خريد اي��ن تعداد 
هواپيما به معناي ميليارد ها دلار معامله اس��ت؛ 
براي مثال ايران اير كه بيش��ترين تعداد هواپيما 
را به تع��داد 220 فروند س��فارش داده، تاكنون 
براي 80 هواپيماي بوئين��گ 1۶ ميليارد دلار و 
هواپيمايي آسمان براي خريد بوئينگ ۶ ميليارد 

دلار معامله كرده اند. 
يادداشت فوربس تأكيد كرد با اين وجود همچنان 
س��فارش اين هواپيماهاي بوئينگ محل جدال 
است چراكه نيازمند تأييد دفتر كنترل دارايي هاي 
خارجي وزارت خزانه داري امريكا هس��تند تا به 

ايران وارد شوند. 
فوربس يادآور شد معاملات ديگري وجود داشته 
كه از آن جمله خريد چن��د فروند ايرباس بود كه 
تا كنون تعدادي از آنها وارد ايران ش��ده اند و قرار 
اس��ت مابقي نيز قبل از پايان س��ال 2018 وارد 

ايران شوند. 
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اصلاحات ارضی به شكل چراغ خاموش!
تغيير كاربری زمين های  روستايی محرمانه شد؟!

شوراي رقابت چه مي كند؟

 پاپي زاده: واردات نهاده هاي دامي
 انحصاري و نيمه انحصاري است 

عض�و كميس�يون كش�اورزي، آب و مناب�ع طبيع�ي مجل�س با 
بيان اينك�ه در ش�رايط ع�ادي قيمت جوج�ه ي�ك روز ۹۰۰ الي 
۱۱۰۰ توم�ان كيلوي�ي ب�راي توليد كنن�ده تمام مي ش�ود، گفت: 
در نهاي�ت جوج�ه ي�ك روزه را مرغ�دار باي�د در اي�ن ش�رايط 
كيلوي�ي ه�زار و 5۰۰ ت�ا ه�زار و 7۰۰ توم�ان خري�داري كن�د. 
عباس پاپي زاده درباره وضعيت بازار مرغ و جوجه يك روزه گفت: نرخ 
متعادل براي فروش جوجه يك روزه بايد ه��زار و 500 تا هزار و 700 
تومان كيلويي براي فروش به مرغدار تعيين ش��ود ودر غير اين صورت 

اقتصاد مرغدار با چالش روبه رو مي شود. 
نماينده مردم دزفول در مجلس شوراي اسلامي تصريح كرد: در زمينه 
تأمين نهاده هاي دامي ما اعتقاد داريم بايد مرغدار نهاده ها را از بازار با 
نرخ آزاد تهيه كند، بنابراين بديهي است بايد در اين راستا قوانين حاكم 

بر بازار را نيز بپذيريم. 
پاپي زاده افزود: يكي از قوانين در ايجاد بازار آزاد، آزاد بودن تمام رقباي 
وارداتي در بازار از حيث ورود اس��ت تا امكان ورود نهاده هاي مختلف 
دامي در بازار به نحو منطقي مهيا شود و اين در حالي است كه از يك سو 
به مرغدار اعلام مي كنند بايد نهاده هاي دامي را از بازار آزاد تهيه كند اما 
قانون بازار آزاد كه ورود تمام رقبا آزاد است در مقابل رعايت نمي شود. 
وي ادامه داد: اگر توليد كنندگان جوجه يك روزه را با هزينه بالا توليد 
مي كنند، دولت بايد با ورود قاطع هزينه توليد را كاهش دهد تا گراني 
هزينه جوجه يك روزه به مرغداري هاي كشور نرسد تا تعادل بازار مرغ 

حفظ شود. 
عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس يادآور شد: بازار 
نهاده هاي دامي انحصاري و نيمه انحصاري است - بدين معنا كه تعداد 
وارد كنندگان نهاده هاي دامي به اندازه انگش��تان يك دست در كشور 
است- بنابراين بديهي است كه مرغدار مجبور است نهاده هاي دامي را با 

هر نرخي خريداري كند واين امر ظلم به مرغدار است. 
انحصار در بخش واردات نهاده هاي دامي و طيور مانند اين اس��ت كه 
سه وعده غذايي خوراك دام و طيور يك كشور در اختيار چند شخص 
حقيقي و حقوقي باشد كه با تشكيل هلدينگ ها و تعدادي شركت تو 
در تو صنعتي را به انحصار كشيده اند و با نوسان قيمت به طور مستقيم 
قيمت محصولات پروتئيني و گوش��تي در كش��ور را تحت تأثير قرار 

مي دهند. 
نكته جالب اين است كه سال ها از تشكيل شوراي ملي رقابت در اقتصاد 
ايران مي گذرد و هر ساله ميليارد ها تومان از منابع عمومي صرف بودجه 
اين شورا مي شود ولي شوراي رقابت تا كنون براي رفع انحصار در بخش 
واردات هيچ اقدام چشمگيري انجام نداده است. به نظر مي رسد زمان 
تحقيق و تفحص از ش��وراي رقابت نيز فرارس��يده تا م��ردم بدانند در 
شوراي رقابت چه مي گذرد و اين همه انحصار در اقتصاد با وجود شوراي 
رقابت چه معني و مفهومي دارد. در اين بين اگر اين ش��ورا و مديران و 
مسئولانش براي اقتصاد كارايي و آورده اي ندارند حداقل اين مجموعه 
منحل ش��ود و فكر ديگري براي ايجاد رقابت و از بين بردن انحصارها 

در اقتصاد كرد. 

روغني ها بازهم به دنبال مجوز افزايش قيمت 

در حال�ي كه صنايع روغن نباتي يكي از صنايع پرس�ود هس�تند 
اين صنايع ب�راي افزايش س�ودآوري خود به جاي رش�د كيفيت 
و به�ره وري روي اخذ مجوزه�اي افزيش قيمت س�رمايه گذاري 
مي كنند كه همين امر مورد انتقاد جدي اس�ت. در اين ميان دبير 
انجمن صنفي صنايع روغن نباتي از درخواس�ت افزايش قيمت به 
سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان خبر داده است. 
داريوش محمودي در گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: پيش از ماه رمضان 
درخواس��ت افزايش قيمت را به س��ازمان حمايت مصرف كنندگان و 
توليدكنندگان داده بوديم چراكه هزينه هاي توليد از جمله هزينه هاي 
كارگري، بس��ته بندي، تعرفه هاي واردات انواع روغن خام و... افزايش 
يافته بود و همين عامل سبب شد تا صنايع روغن نباتي زيان ده شوند و 
حتي صنايعي كه در بورس حضور دارند، صورت هاي مالي شان بيانگر 

زيان ده بودن آنهاست و وضعيت خوبي ندارند. 
وي افزود: در اين راستا درخواست افزايش قيمت داده بوديم كه با توجه 
به ارزيابي هاي صورت گرفته به نظر مي رسد افزايش 20 درصدي قيمت 
مي تواند صنعت روغن نباتي را از حاشيه زيان بيرون بكشد، اما سازمان 
حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان بررس��ي آن را به بعد از ماه 
مبارك رمضان موكول كرد و هم اكنون اين مسئله در سازمان حمايت 

مصرف كنندگان و توليدكنندگان در حال بررسي است. 
دبير انجمن صنفي صنايع روغن نباتي ادامه داد: هيچ توليدكننده اي 
راضي نمي شود قيمت محصولش را به حدي بالا ببرد كه مصرف كننده 
توان خريد آن را نداشته باش��د چراكه كاهش تقاضاي يك محصول از 
س��وي مصرف كننده مي تواند صنعت و توليدكننده آن را با مشكلات 
عديده تري مواجه كند. بنابراين پيشنهاد اول صنايع روغن نباتي اين 
بود كه مانند گذش��ته دولت تعرفه هاي 20 و 40 درصدي انواع روغن 
خام و پالم را براي توليدكنندگان هضم كند تا اين هزينه هاي گزاف به 
صنعت تحميل نش��ود البته وزارت جهاد كشاورزي تلاش كرد با طرح 
خريد دان��ه روغني داخلي اي��ن كار را انجام دهد ام��ا همين طرح نيز 
كيلويي 200 تومان براي توليدكنندگان و صنعت روغن نباتي هزينه 
اضافي دربر داشت كه در ارزيابي ها نشان داد تنها 50 در صد هزينه هاي 

سربار صنعت روغن نباتي از محل واردات روغن خام جبران شد. 
 كارشناس��ان اقتصادي براين باورند كه قيمت ها در ايران هيچ مبنا و 
فرمول مشخصي ندارد و خواستار تحقيق و تفحص از سازمان حمايت 
از حقوق مصرف كننده و توليد كننده و س��ازمان هايي چون غذا و دارو 
هس��تند زيرا بررس��ي كيفيت و قيمت در اقتصاد عموماً توس��ط اين 
س��ازمان ها انجام مي گيرد كه بايد ش��فاف به مردم پاسخگو باشند و 
مبناي حسابداري قيمت تمام شده هزاران كالا و خدمات را در اختيار 

مصرف كنندگان قرار دهند.

رئيس سازمان هواپيمايي خبر داد 

همه هواپيماهاي جديد مشكل تأمين مالي دارند

  حمل و نقل

هادی غلامحسینی
  گزارش  یک


